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چهل روز از درگذشت عباداله محمودیان گذشت

دکتر نبی اله محمدی: در مقابل حقوق مردم با احدی تعارف نداریم 
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جعفر محمدی جایگزین فردی  شد  که عملکرد ضعیف  او اعتراض گسترده ی
 جامعه ی رسانه ای  و هنرمندان شهر را در پی داشت

دهه فجر گرامی باد



شنبه 13 بهمن 1403 نمره 2453

ادامه از ستون چیستا

دارالفنون-سـید عبادالله محمـودیان ،اسـتاد 
برجسته  دانشگاه شریف در سن ۸1 سالگی 

بر اثر بیماری  درگذشت. 
دکتر سید عبادالله محمودیان که در ۹ دی 
ماه 1403در تهران چشم از جهان فرو بست 
در ۲۸ اردیبهشت 13۲۲ در زنجـان چشـم 
بر جهان گشوده بود. محمودیان محقق و 
استاد دانشکده علوم ریاضی دانشگاه صنعتی 

شریف و از مؤسسان انجمن رمز ایران بود.
وی  در سـال1344دوره ی کارشـناسی را در 
دانشگاه تهران به پایان رسانده و در سال 134۷ 
در دانشگاه شیراز مدرک کارشناسی ارشد 
اخذ کرد. در سال های 1350و 1354دوره ی 
کارشناسی ارشد و دکتری دانشگاه پنسیلوانیا 
را گذراند. او از سال13۶۲درکسوت اسـتاد 
دانشکده ی علوم ریاضی دانشگاه صنعتی 

شریف به تدریس پرداخت.
رییس انجمن ریاضی ایران از سال 13۸۲به 

مدت سه سال،رئیس دانشکده علوم ریاضی دانشگاه صنعتی 
شریف ازسال13۸1تا 13۸3،  عضو کمیته ملی المپیاد ریاضی 
ایران و عضو اجرایی دوره علمی 13۶۶ تا 13۷۸، عضو 
کمیته المپیاد کامپیوتر ایران )13۷3تا 13۸3(، عضو کمیته 
المپیاد ریاضی ایران و عضو اجرایی دوره های علمی)13۶۶تا 
13۷۸( و همچنین کمیته ملی المپیاد کامپیوتر ایران )13۷3 تا 
13۸3(  از جمله مسئولیت های اجرایی و فعالیت های علمی 

محمودیان  بود.
از جوایز و افتخارات دکتر محمودیان می توان به کسب 
عنوان استاد برجسته کشور )جایزه ی طباطبایی( درسال 
13۹0، چهره ی ماندگار ریاضی ایران در سال 13۸۹، دریافت 
جایزه ی بین المللی خوارزمی برای پژوهش بنیادی و استاد 
نمونه کشوری در سال 13۸۲، پژوهشگر نمونه دانشگاه در 
سال 13۸1، عضو فرهنگستان علوم از سال 13۸0 و استاد 

نمونه دانشگاه در سال های 13۶۹ و 13۷۶ اشاره کرد.
عضویت در هیات تحریریه بولتن انجمن ریاضی ایران در 
خلال سال های 13۷4 تا 13۷۸، فرهنگ و اندیشه ریاضی 
در طی سال های 13۷1 تا 13۷۲، اجرای بیش از 10 طرح 
پژوهشی، ارائه بیش از ۹0 مقاله به زبان انگلیسی و فارسی، 
داوری مقاله برای بیش از 10 مجله معتبر ریاضی بین المللی، 
عضویت در هیأت تحریریه چهار مجله ریاضی داخلی و 
خارجی تألیف چندین مقاله و کتاب به زبان فارسی، 
یک جلد کتاب به زبان انگلیسی و داوری مقالات متعدد 
برای مجلات ریاضی و شرکت در بیش از 40 کنفرانس 
بین المللی ریاضی برای ارائه ی مقاله و سخنرانی از دیگر 

توفیقات علمی دکتر محمودیان  است.
زمینهتحقیقاتی

ترکیبیات: رنگ آمیــزی گراف ها، طرح های ترکیبیاتی، 
مجموعه های تعیین کننده در ترکیبیات و ارتباط بین آن ها.

کتابهایمنتشرشدهبهزبانفارسی
المپیاد ریاضی در ایران جلد اول، سید عباداله محمودیان، 

انتشارات دانشگاه صنعتی شریف، 13۷4.
المپیاد ریاضی در ایران جلد دوم، سید عباداله محمودیان، 
کیوان ملاحی کارای، مهران اخباریفر، انتشارات دانشگاه 

صنعتی شریف، 13۷۹.
بازی منصفانه، آناهیتا آریاچهر، سید عباداله محمودیان، 

انتشارات دانشگاه صنعتی شریف، 13۸0.
ریاضیات گسسته کتاب درسی دوره پیش دانشگاهی، 
مهدی بهزاد، علی رجالی، علی عمیدی و سید عباداله 

محمودیان، انتشارات شرکت چاپ و نشر ایران، 13۷4.
آشنایی با رمزگشایی به روش ریاضی، آبراهام سینکوف، 
مترجمین: رویا درودی، عباداله محمودیان، مرکز نشر 

دانشگاهی، 13۷4.
آشنایی با گراف ها، سید عبادالله محمودیان و یاسر احمدی 

فولادی، انتشارات فاطمی، اردیبهشت 13۹0
کتاببهزبانانگلیسی

 Combinatorics advances. Edited by Charles

 J. Colbourn and Ebadollah S. Mahmoodian.

 Kluwer .329 ,Mathematics and its Applications

.1995 ,Academic Publishers Group, Dordrecht

 عضویتدرانجمنهایعلمی
انجمن ریاضی ایران از بدو تأسیس 134۸ تاکنون.

جامعه ریاضی آمریکا AMS از سال 134۹ تا 13۶۹.
انجمن ریاضی آمریکا MAA از سال 13۶۶ تا 13۶۹.

انجمن ریاضی استرالیا از سال 13۶۹ تا 13۷5.
ICA، انستیتوی بین المللی ریاضیات ترکیبیاتی و کاربرد

بنیانگذار و عضو از سال 13۶۹ تاکنون.
دریافتجایزه»مهدیبهزاد«

در شهریور 13۹۷دکتر عبادالله محمودیان موفق به کسب 
جایزه بین المللی »مهدی بهزاد« از انجمن ریاضی ایران شد.

جایزه بین المللی »مهدی بهزاد« )Behzad Award( در سال 
13۹۷ همزمان با چهل و نهمین همایش ریاضی ایران که 
از یکم تا چهارم شهریور در دانشگاه علم و صنعت برگزار 

گردید به دکتر محمودیان اهداء شد. 
این جایزه، با عنوان »برترین مدیریت در پیشبرد ریاضیات« 

علمی در ایران داشت. استاد راهنمای »مریم 
میرزاخانی« اظهار کرد: در آخرین ملاقاتی 
پیشنهاد  میرزاخانی  داشتم،  ایشان  با  که 
دادند که دانشجویانی از دانشگاه شریف را 
برای انجام پژوهش به نزد او بفرستیم ولی 
متاسفانه بیماری جسمی او اجازه گسترش 
این همکاری را نمی داد. دکتر محمودیان در 
خصوص میزان ارتباط علمی مریم میرزاخانی 
با دانشگاه صنعتی شریف، اظهار کرد: ایشان 
بعد از خروج از ایران ارتباط علمی خود را با 
دانشگاه قطع نکردند، مرتب به ایران می آمدند 
دانشگاه صنعتی شریف سخنرانی  در  و 
می کردند، به طوری که در سال ۲010 آخرین 

سخنرانی خود را در دانشگاه انجام دادند.
 دیداری که در سال ۲014 یعنی دو ماه قبل 
از دریافت »جایزه فیلدز« با مریم میرزاخانی 
داشتم، به ایشان پیشنهاد کردم که با ایران 
ارتباط بیشتری داشته باشند تا میرزاخانی های 
بیشتری توسط او تربیت شوند که البته ایشان استقبال 
بیشتری کردند و گفتند که من بسیار خوشحال می شوم که 
شما از دانشگاه شریف دانشجویانی را به منظور تحقیق به 
مدت چند ماه نزد من بفرستید. به طوری که دو ماه پیش نیز 
که به آمریکا سفر کردم شنیدم که او دانشجوی دوره دکتری 

ایرانی را برای فعالیت های پژوهشی پذیرفتند.
 این استاد دانشگاه صنعتی شریف با بیان اینکه بیماری 
»مریم میرزاخانی« امکان انجام فعالیت های علمی بیشتر 
را به او نمی داد، خاطرنشان کرد: حدود یک سال پیش از 
مریم میرزاخانی دعوت کردیم در همایش هندسه بین المللی 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر سخنرانی داشته باشند که متاسفانه به 
دلیل مساعد نبودن شرایط جسمانی امکان حضور در این 
همایش برای ایشان فراهم نشد. به گفته وی، مریم میرزاخانی 
در سال ۲014 به دلیل پژوهش در موضوع » دینامیک و 
هندسه سطوح ریمانی و فضاهای پیمانه ای آن ها« برنده مدال 
فیلدز شد که بالاترین جایزه در ریاضیات است. وی نخستین 

زن در جهان است که برنده مدال فیلدز شد.
 استاد ریاضی »مریم میرزاخانی« در خصوص سابقه ی 
آشنایی خود با مریم میرزاخانی، خاطرنشان کرد: هر کدام 
از همکاران ما در آن دوره ها یکی دو جلسه سخنرانی و 
در ادامه مساله هایی را مطرح می کردند. من آنجا مساله ای 
را مطرح کرده بودم که »مریم میرزاخانی« با دوستش » رؤیا 
بهشتی« هر روز عصر به دانشگاه می آمدند و در ادامه حل 
آن مساله باهم  همکاری می کردیم تا اینکه بعد از یک سال 
آن مساله را تا یک جایی حل کرده و نتیجه آن را در بیست و 
پنجمین کنفرانس ریاضی کشور ارائه و در مجموعه مقالات 
معتبر در خارج از کشور چاپ کردیم. وی طی دوبار 
شرکت در المپیاد جهانی  هر دو بار  مدال طلا گرفت. او بعد 

از دوبار گرفتن مدال طلا بدون کنکور وارد دانشگاه شد. 
زمانی که میرزاخانی در دبیرستان تحصیل می کرد، مقالاتی از 
وی به چاپ رسید. وی در یکی دو مقاله دیگر هم در دوره 
لیسانس کار کرده بود. ما هم سعی می کردیم به او کمک 

کنیم که در نهایت آنها هم چاپ شد.
 این استاد دانشگاه صنعتی شریف با بیان اینکه نظریه ای 
با عنوان »مریم میرزاخانی« در دانشگاه های جهان تدریس 
می شود، گفت: در حقیقت وی قبل ازخروج از ایران سه 
مقاله منتشر کرد که البته رفرنس های خوبی هم گرفت. 
به طوری که یکی از این مقاله ها هم به کتاب درسی راه 
یافته است. این موضوع در یک کتاب درسی معروف 
»نظریه گراف« بیان شده و در اغلب دانشگاه های آمریکا 
و دیگر کشورهای جهان تدریس می شود که به نام » مریم 
میرزاخانی«  بیان شده است. در دانشگاه هم در همان دوره 
لیسانس چند واحد درسی از مقطع فوق لیسانس را گذراند 
و خود را به زمینه خاصی محدود نکرد. دکتر محمودیان در 
خصوص پایان نامه »مریم میرزاخانی« نیز افزود: وی پایان نامه 
خود را با  » مک مولن« یکی از ریاضی دانان بزرگ و برندگان 
جایزه فیلدز، گذراند. در مورد پایان نامه ایشان می توانم به 
طور خیلی خلاصه بگویم که کار بدیعی در مورد هندسه 
بود که از آن درچند رشته دیگر ریاضی نیز استفاده شده 
بین  در  ارزنده ای  بسیار  است.»مریم میرزاخانی« جایگاه 
ریاضی دانان و انجمن های ریاضی دارد. بسیاری او  را در 
عالم ریاضی با بزرگ ترین ریاضی دانان دنیا مانند » امی نوتر« 
مقایسه می کنند و از این نظر در تاریخ علم ایران ماندگار شد. 
 استاد ریاضی دانشگاه صنعتی شریف خاطرنشان کرد: 
متاسفانه فعالیت  قابل توجهی برای تجلیل از مقام علمی اودر 
کشور انجام نشده است و ازمسؤولان انتظار می رود برای 
کمک در این امر به انجمن ریاضی ایران و دانشگاه صنعتی 
شریف پیش قدم شوند و اقداماتی از قبیل نام گذاری یک بنا، 
یک مؤسسه پژوهشی یا ایجاد یک پژوهشکده و غیره برای 
نکوداشت فعالیت و مقام علمی وی داشته باشیم و شایسته 
است مسؤولان در این زمینه همکاری لازم را داشته باشند.

گفتنی است»پروفسور مریم میرزاخانی« ریاضیدان بنام 
ایرانی و استاد دانشگاه »استنفورد« امریکا، بعد از مدت ها 
دست وپنجه نرم کردن  با بیماری سرطان روز ۲4 تیر 13۹۶ 

دار فانی را وداع گفت.

دارالفنون-پیامد روانی و اجتـماعی حوادثی نظیـر خـروج  غیـر 
قانونی داروهای سرطانی ازبیمارستان شریعتی تهران ویا جایگزینی
 آب مقطر به جای داروی شیمی درمانی در بیمارستان تبریز  بیش 
از آنچه تصور شود وخیم است چرا که تصور جامعه از کادر 

درمان را لکه دار و بی اعتمادی را گسترش می دهد.
به گزارش سلامت نیوز، خبر خروج غیرقانونی داروهای 
سرطانی از بیمارستان شریعتی تهران و پیش تر جایگزینی آب 
مقطر به جای داروی شیمی درمانی در بیمارستان تبریز، طی 
روزهای اخیر به یکی از مه مترین دغدغه های افکار عمومی 
و جامعه بیماران سرطانی تبدیل شده است. ایستادن زمان برای 
درمان بیماران مبتلا به سرطان چه مرد یا زن، جوان، میان سال 
یا سالمند نه تنها سلامت بیمارانی را که در حساس ترین دوره 
زندگی خود نیازمند درمانی دقیق و نظارت مستمر هستند، به 
خطر انداخته بلکه زنگ خطر مهمی را برای نظام بهداشت و 

درمان کشور به صدا درآورده است.
ماجرا از آنجا آغاز شد که در بیمارستان ولیعصر تبریز، فرد یا 
افرادی از کادر درمانی، بااستفاده از ضعف های نظارتی، داروهای 
مورد نیاز بیماران سرطانی را در بازار آزاد فروختند و در قبال آن، 
برای بیمارانِ نیازمند شیمی درمانی، آب مقطر تزریق کردند. این 
اتفاق در نگاه اول چنان شوکه کننده بود که بسیاری از مردم از 
خود می پرسیدند چگونه ممکن است در فضایی که اصل اول 
آن مراقبت از جان انسان هاست، چنین تخلفی صورت بگیرد. 
اما تنها چندروز پس از رسانه ای  شدن این خبر، گزارش هایی 
مبنی بر سرقت و خروج داروهای سرطانی از بیمارستان شریعتی 
تهران نیز منتشر شد؛ بیمارستانی دولتی که زیرمجموعه دانشگاه 
علوم پزشکی تهران محسوب می شود و جایگاه بسیار مهمی در 

درمان و پیوند استخوان دارد.
این بیمارستان، چهارمین مرکز برجسته پیوند استخوان در جهان 
محسوب می شود و سال هاست که با تکیه بر دانش و تخصص 
پزشکان و پژوهشگران زبده، خدماتی ارزنده به بیماران سرطانی 
ارائه داده است. بااین حال، افشای سرقت دارو و احتمال جایگزینی 
آب مقطر یا داروهای تقلبی، ضربه ای سنگین به شهرت و اعتبار 
چند دهه تلاش و زحمات دانشمندانی وارد کرده است که این 

بخش ها را به بلوغ و افتخار جهانی رسانده اند.
افشای این رویداد از شک و تردید چندین بیمار و متخصصان 
بخش پژوهشی بیمارستان درباره عملکرد دارویی آغاز شد. در 
پی نتایج نامطلوب روند پیوند و ضعف تأثیرگذاری داروهای 
تجویزشده بخشی از کادر درمان متوجه شدند که ظاهراً داروهای 
سرطانی یا به طور کامل تزریق نمی شوند یا با ماده ای غیر از داروی 
اصلی جایگزین شده اند. اعلام شد که برخی از کارکنان بخش 
درمان، در تبانی با افرادی خارج از بیمارستان، اقدام به انتقال داروها 
به بازار سیاه کرده اند و درنتیجه، داروهایی که می توانست جان 
بیماران سرطانی را نجات دهد، به کالایی برای کسب سود تبدیل 

شده است.
خبر تکان دهنده تر اما زمانی منتشر شد که روابط عمومی بیمارستان 
شریعتی با تأیید بروز تخلف، با بیان اینکه از بهمن ماه سال 140۲ 
متوجه ماجرا شده اند، مدعی شد با افراد خاطی قطع همکاری شده 
و این پرونده به دستگاه قضایی ارجاع داده شده است. بااین حال، 
درباره مدت زمان دقیق این سرقت ها و مقیاس کلی ماجرا 
همچنان ابهام هایی وجود دارد و اطلاع رسانی دقیق تری صورت 
نگرفته است. از بیمارستان ولیعصر تبریز نیز در ابتدا یک کمک بهیار 
به عنوان عامل اصلی معرفی شد؛ اما به مرور، گمانه زنی هایی درباره 
احتمال گستردگی تخلفات و نقش داشتن سایر افراد در این فساد 

دارویی مطرح شده است.
این رویدادهای تلخ به شکل آشکاری نشان می دهد در حوزه 
نظارت بر تأمین، توزیع و مصرف دارو، به ویژه داروهای حیاتی 
و گران قیمت مانند داروهای ضدسرطان، حفره های عمیقی وجود 
دارد. بسیاری از بیماران و خانواده هایشان اکنون با اضطراب و 
بدبینی به مراکز درمانی مراجعه می کنند و نمی دانند آیا تزریق و 
دارویی که دریافت می کنند، واقعاً همان داروی اصلی است یا 
خیر. این مسئله چنان تأثیری داشته است که حتی بیمارانی که 
پیش تر با اطمینان خاطر در بیمارستان شریعتی یا مراکز مشابه 
درمان می شدند، حالا به تأخیر در درمان، پیگیری های اضافی 
و حتی جست وجوی مراکز خصوصی یا خارج از استان خود 
روی آورده اند. پیامد فوری این بدبینی، تحمیل هزینه های گزاف به 
خانواده بیماران و نظام سلامت است؛ زیرا تحقیقات بالینی نشان 
داده است هرگونه وقفه یا خطای دارویی در روند درمان سرطان 
می تواند تأثیر منفی بر پاسخ بدن بیمار به شیمی درمانی داشته باشد. 
از سوی دیگر، طولانی  شدن و تکرار فرآیند درمان نیز هزینه های 

روانی و مادی سنگینی بر جامعه و بیماران وارد می کند.
نخستینسؤال!

نخستین سؤالی که در برابر افکار عمومی شکل می گیرد، این 
است که چگونه در بیمارستان های دولتی که به طور معمول پلیس، 
حراست و ساختارهای نظارتی مستقر دارند، چنین تخلفاتی 
می تواند بدون جلب توجه مدیران و مسئولان بخش های 
مختلف صورت گیرد. با آگاهی بر این نکته که داروهای ضد 
سرطان بسیار گران قیمت هستند و در بازار آزاد با قیمت های 
نجومی خریدوفروش می شوند و همین موضوع، انگیزه کسانی 
را که سـودجـویی مالی را بر وجـدان و اخلاق حرفه ای ترجیح 
می دهند،دوچندان کرده است اماسیاستگذاری های غیرکارشناسانه
 و ضعف های مدیریتی در تیم مدیریتی به ویژه در دو دوره 
گذشته وزارت بهداشت...  ادامهدرستونروبرو)مزدا(

میلِریاضیدانبهبینهایت
چهل روز از درگذشت عباداله محمودیان گذشت

هر ساله به یکی از افرادی که در زمینه بنیان گذاری یا 
هدایت تشکل های تأثیرگذار در گسترش و ترویج ریاضی، 
راه اندازی یا مدیریت نشریه های ادواری یا غیرادواری در 
ارتباط با گسترش و عمومی کردن ریاضیات، نهادینه سازی 
فرهنگ تالیف، ترجمه، واژه گزینی و نشر آثار ماندگار 
ریاضی، را ه اندازی یا هدایت مسابقات ریاضی در سطح 
ملی یا بین المللی یا هر گونه اقدام شایسته دیگر در زمینه 
گسترش دانش ریاضیات یا ارتقای سطح آن فعالیت دارند 
اهدا می شود.دکتر محمودیان، چهره ماندگار رشته ریاضیات 
کشور در سال ۸۹ است و سال ها عضو وابسته گروه علوم 
پایه فرهنگستان علوم بوده است. کسب جایزه جشنواره 
بین المللی خوارزمی برای پژوهش های بنیادی در سال 
13۸۲، عنوان استاد نمونه کشور در سال 13۸۲، پژوهشگر 
نمونه دانشگاه صنعتی شریف و استاد نمونه دانشگاه صنعتی 

شریف را هم در کارنامه افتخارات علمی خود دارد.
دکتر مهدی بهزاد عضو پیوسته فرهنگستان علوم جمهوری 
اسلامی ایران و از ریاضیدانان بنام کشورند که جایزه ای به 
نام ایشان در سطح بین المللی به برترین مدیریت در پیشبرد 

ریاضیات اعطا می شود.
تقدیرازچهرهماندگارریاضیکشوردردانشگاهصنعتی

شریف
در تیرماه سال 13۹۷ همایش مرزهای ریاضی در راستای 
ارائه تحقیقات و دستاوردهای علم ریاضیات و بزرگداشت 
دکتر سید عبادالله محمودیان، استاد ریاضی دانشگاه صنعتی 
شریف در این دانشگاه برگزار شد.در این مراسم که با 
حضور اعضای هیأت رئیسه دانشگاه صنعتی شریف، اساتید 
و دانشجویان برگزار شد، دکتر رشتچیان معان آموزش و 
تحصیلات تکمیلی دانشگاه گفت: گرچه حرفه ی تعلیم و 
تربیت و پژوهش تعطیل بردار نیست ولی در هر یک از نقاط 
عطف و به هر بهانه ای تکریم و تقدیر از اساتید مغتنم است.

رشتچیان اظهار داشت:معلمان و اساتید همواره در خط 
مقدم اصلاحات و تحولات آموزشی و پژوهشی هستند 
و همکار عزیز دکتر محمودیان یکی از شاخص ترین آن ها 
در این دانشگاه است. بی شک ایشان یکی از افرادی هستند 
که فرهنگ پژوهش را در رشته ی ریاضی و در دانشکده ی 
علوم ریاضی این دانشگاه نهادینه کردند و جمع حاضر که 
تعدادی از همکاران، دوستان و دانشجویان ایشان را به عنوان 

مدعو و سخنران دربردارد خود گواه این مدعاست.
معاون آموزش وتحصیلات تکمیلی دانشگاه افزود:کارنامه ی 
علمی شاخص، فعالیت های پژوهشی و آموزشی فراوان و 
مسئولیت های مدیریتی خاص همه و همه مواردی هستند 
که افرادی نظیر دکتر محمودیان را در خانواده ی شریف 
و خانواده ی ریاضی کشور به الگو و نماد تبدیل می کنند 
و بدیهی است که دانشگاه صنعتی شریف نیز همواره به 
حضور وی در این دانشگاه افتخار کرده و خواهد کرد. 
خوشحالم که در این گردهمایی به جنبه های مختلف 
فعالیت های علمی و آموزشی ایشان پرداخته می شود و 
اطمینان دارم که چنین مجالسی راه گشای نسل جوان برای 
ادامه راه خواهد بود. وی در پایان سخنانش خطاب به دکتر 
محمودیان گفت: خانواده صنعتی شریف به اعضایی چون 

شما می بالد و حضور شما در دانشگاه همواره منشأ خیر و 
مایه ی دلگرمی همکاران و مسوولان خواهد بود.

در این برنامه برخی از اساتید که دوران دانشجویی خود در 
دانشگاه صنعتی شریف را با دکتر محمودیان گذرانده بودند 
به بیان بخشی از تحقیقات و دستاوردهای علمی استاد در 
حوزه ی ریاضی و همچنین خاطرات دوران دانشجویی 

خود با استاد پرداختند.
پیکرچهرهماندگارریاضیکشوردردانشگاهشریف

تشییعشد
آیین وداع و تشییع پیکر عبادالله محمودیان در دانشگاه 

صنعتی شریف برگزار شد.
مراسم بدرقه پیکر عبادالله محمودیان استاد پیشکسوت 
دانشکده ریاضی این دانشگاه با حضور رئیس، مسئولان، 
استادان، دانشجویان دانشگاه و خانواده وی، روزیکشنبه ۹ 

دی سال 1403، مقابل دانشکده علوم ریاضی برگزار شد.
در ابتدای این مراسم پس از قرائت آیاتی از قرآن کریم، 
رئیس دانشگاه صنعتی شریف طی سخنانی ضمن ابراز 
تاسف برای فقدان محمودیان گفت: در سال های اول 

دانشجویی خود افتخار شاگردی ایشان را داشتم.
سید عباس موسوی افزود: استاد محمودیان با تلاش علمی 
خود نقش مهمی در تقویت و ارتقای علمی دانشگاه 
صنعتی شریف، گسترش علم و فناوری و کمک به توسعه 

همه جانبه ریاضیات در کشور ایفا کرده است.
وی خاطرنشان کرد: استاد محمودیان همیشه برای من نمونه 
بارز اخلاق مداری، ایثار و فداکاری بوده اند و زمانی که 
خبر بیماری و بستری شدن ایشان را در بیمارستان شنیدم، 
بالافاصله ادای دین کرده و برای ملاقات در بیمارستان 
حاضر شدم اما متاسفانه طولی نکشید که خبر فقدان شان به 

ما رسید و بسیار از این خبر دگرگون و متاثر شدم.
در ادامه مراسم، نسرین سلطانخواه؛ معاون اسبق علمی و 
فناوری رئیس جمهور و از شاگردان زنده یاد محمودیان 
طی سخنانی گفت: طی سال ها شاگردی در کنار دکتر 
محمودیان علاوه بر ریاضیات از ایشان اخلاق مداری و 
شاگردپروری آموختم و دریافتم برای انسان بزرگ بودن، 
الزاماً نباید کار بزرگ و دهان  پر کن انجام داد صرفاً باید 
کاری که به عهده انسان گذاشته می شود را با تمام قوا و 
به نحو احسن انجام داد.وی افزود: محمودیان برای تربیت 
استعدادهای ریاضی و ترویج علم در کشور زحمت 
زیادی کشیدند و انسان های اثرگذار زیادی را تربیت کردند 
و تحویل جامعه دادند.سلطانخواه در ادامه به آخرین کار 
علمی مشترک خود با محمودیان اشاره کرد و افزود: به 
پیشنهاد ایشان کتاب آنالیز ترکیبی را تهیه و گردآوری کردیم 

که اکنون آماده چاپ شده و به زودی منتشر خواهد شد.
بر اساس این گزارش، پیکر استاد فقید عبادالله محمودیان 
بعد از پایان تشییع در دانشگاه صنعتی شریف، در قطعه 

نام آوران بهشت زهرا آرام گرفت.
ناگفتههایدکترعبادالهمحمودیانازپروفسورمیرزاخانی

دکتر محمودیان  در تاریخ ۲4 تیر 13۹۶ در گفتگویی با 
خبرگزاری ایسنا در مورد این دانشمند ایرانی جوانمرگ 
گفتند: ایشان علاقه بسیار زیادی برای انجام فعالیت های 

فروپاشی اعتماد
تبعاتنبودمدیریت

تخصصیونظارتدقیقدرنظامسلامت
زمینه ای فراهم کرده است تا چنین سوءاستفاده هایی در سکوت 

خبری یا در پرتو عدم نظارت دقیق شکل بگیرد.
هنوز شاید زود باشد که بدون شفاف شدن جزئیات این واقعه 
نتیجه گرفت که شاید بعضاً افرادی در جایگاه های کلیدی قرار 
می گیرند که از دانش و توان کافی برای اعمال کنترل و مدیریت 
بحران برخوردار نیستند و نتیجه آن می شود که شاهدیم داروهایی 
که باید با دقت کامل رصد شوند و مسیر ورود تا مصرف شان 
به صورت شفاف و الکترونیک ثبت شود، بدون مانع در بازارهای 
موازی سر در می آورند یا در بدترین شکل ماجرا، با آب مقطر 
جایگزین می شوند و باید در انتظار پاسخگویی مسئولان بیمارستان 

و وزارت بهداشت دراین باره نشست.
متخصصانمتعهدومراکزمعتبرچهتاوانیبایدپسدهند؟

این اتفاق، علاوه بر به خطر انداختن جان بیماران صعب العلاج، 
ضربه مهلکی به اعتماد جامعه وارد می کند و باعث می شود افکار 
عمومی احساس کنند که حتی در حساس ترین بخش های نظام 
سلامت نیز نمی توان به طور کامل ایمن بود. بی اعتمادی عمومی، 
در شرایط بحرانی نیز می تواند عواقب خطرناک تری به همراه داشته 
باشد؛ زیرا مردم هنگامی که احساس می کنند تحت حمایت 
دولت نیستند، ممکن است دست به اقدامات خوددرمانی بزنند 
یا به مؤسسات درمانی غیررسمی و واسطه هایی متوسل  شوند که 
درنتیجه وضعیت آنان را بدتر کند. از سوی دیگر، جامعه پزشکی نیز 
تحت فشار قرار می گیرد؛ چراکه متخصصان و پرسنل متعهدی که 
سال ها در مراکز معتبری مانند بیمارستان شریعتی خدمت کرده اند و 
با دلسوزی فراوان به بهبود بیماران کمک رسانده اند، اکنون مجبورند 

در برابر تردید و بی اعتمادی عمومی پاسخگو باشند.
غیرممکن نیست باز هم از مراکز دیگری نیز خبرهایی مشابه 
به گوش برسد و عمق فاجعه را افزایش دهد. درحالی که طی 
دهه های گذشته، دانشمندان و پزشکان برجسته ایرانی با زحمات 
فراوان، بخش های درمانی پیچیده و پیشرفته ای مانند شیمی درمانی 
و پیوند استخوان را به جایگاه ارزشمندی در سطح منطقه و حتی 
بین الملل رسانده اند، حالا تمامی آن دستاوردها در خطر از دست 
رفتن است. ارزش و اعتباری که نتیجه همکاری چهره های علمی 
بزرگ در بیمارستان شریعتی و سایر مراکز ممتاز درمان سرطان 
بوده، با یک تخلف یا فساد سازمان یافته به شدت آسیب می بیند و 

بازیابی جایگاه بین المللی دشوار و زمان بر خواهد بود.
در چنین شرایطی، بسیاری از کارشناسان حوزه سلامت تأکید 
دارند که مدیریت بحران و بازسازی اعتماد عمومی مستلزم چند 
گام اساسی است: نخست، شناسایی دقیق همه ابعاد تخلف و 
اعلام نتایج تحقیقات به صورت شفاف و بی طرفانه به مردم تا 
شایعات و اخبار نادرست فرصت گسترش نیابند. دوم، بررسی 
و برخورد قاطع قضایی با همه افرادی که در این تخلف دست 
داشته اند یا با ترک فعل و اهمال، زمینه را برای سودجویی فراهم 
کرده اند. سوم، اصلاح فوری ساختارهای نظارتی و تضمین 
اینکه از ورود دارو به انبار تا تزریق به بیمار، همه مراحل در 
بستری الکترونیک ثبت و ضبط شود. چهارم، بازنگری در 
انتصاب های مدیریتی و استفاده از نیروهای متخصصی که 
ضمن داشتن تجربه کافی، از شفافیت و جسارت لازم برای 
مبارزه با فساد سازمان یافته برخوردارند. درنهایت، به کارگیری 
یک نظام پاسخگویی فعالانه که به صورت دوره ای گزارش 
شفافی از وضعیت دارویی و مدیریتی مراکز حساس درمان 

سرطان ارائه کند و در برابر جامعه مسئول باشد.
پروندهاکنونکجاست؟

دستگاه قضائی تاکنون چند نفر از عوامل این تخلف را 
بازداشت کرده، اما خبرهایی مبنی بر آزادی برخی از آنها به 
قید وثیقه نیز منتشر شده است. در چنین شرایطی، نیاز جدی 
به تسریع در روند رسیدگی قضائی و صدور احکام قاطع 
برای خاطیان وجود دارد تا افکار عمومی احساس نکند 
که پرونده به سرعت مشمول مرور زمان شده یا ملاحظات 

مصلحت اندیشانه بر آن سایه انداخته است.
به رغم آنکه روابط عمومی بیمارستان شریعتی اعلام کرده است 
بخش درمان تنها می تواند خاطیان را به مراجع قضایی معرفی 
کند و اختیار دیگری ندارد، افکار عمومی مصرانه مطالبه می کند 
مدیران و رؤسای مراکز درمانی درباره با این فجایع پاسخگو 
باشند و درصورت محرز شدن ترک فعل، از سمت های 
مدیریتی خود برکنار شوند. نظارت پیشینی و بازدارنده ای که 
می توانست از بروز چنین حوادثی جلوگیری کند، جای خود 
را به نظارت پسینی داده است که آن هم دیرهنگام عمل کرده و 

هر روز ممکن است ابعاد جدیدی از ماجرا افشا شود.
ماجرای بیمارستان های شریعتی و ولیعصر، نمونه ای آشکار 
از تبعات نبود مدیریت تخصصی، غفلت های سازمانی و 
سیاستگذاری های غیرکارشناسانه ای است که در دو دوره 
گذشته با کنار گذاشتن مدیران باتجربه و متخصصان از سوی 
تیم مدیریتی وزارت بهداشت صورت گرفته است. اگرچه 
مدیران ارشد جدید این وزارتخانه در مواردی دست به اصلاح 
زده اند، اما آنچه جامعه امروز انتظار دارد، قاطعیتی است که از 
بروز تخلف بعدی جلوگیری کند. زیرا همچنان این پرسش 
بی جواب باقی است که اگر چنین حوادثی در مراکز تراز اول 
علمی و درمانی کشور رخ می دهد، پس احتمال بروز اتفاقات 
مشابه در مراکز کم تخصص تر یا دورافتاده تر تا چه اندازه می تواند 
بالا باشد. به همین دلیل، این دو حادثه نه تنها هشداری برای 
تیم مدیریتی وزارت بهداشت، بلکه آینه ای است برای کل نظام 
سلامت که بداند یک اشتباه یا فساد در سیاستگذاری و نظارت، 
چگونه می تواند بخش قابل توجهی از دستاوردهای چندین دهه 
را در چشم برهم زدنی قربانی کند و اعتماد مردم را که بزرگترین 

سرمایه اجتماعی هر کشوری است، متزلزل سازد.
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علی  اوجاقلی

اعتراض زنجانی ها نسبت به ابهامات مصوبه انتقال آب از 
قزل اوزن ) سدشهریار استان آذربایجان شرقی( و احتمال 
قرارگیری برخی شهرهای فاقد حق آبه در این لیست در 
سطح استان و رسانه های آن ب گوش همگان رسیده 

است.
اخیرا تعدادی از نمایندگان مجلس از سازمان برنامه وبودجه 
بابت تخصیص اعتبار ویژه برای تملک اراضی و اتمام سد 
شهریار استان آذربایجان شرقی درخواست هایی داشته  اند 
تا مشکلات آب موردنیاز شهرهای طارم )استان زنجان(، 
خلخال، کوثر و اردبیل)استان اردبیل(، میانه )استان آذربایجان 
شرقی( و گیلان حل شود منتقدان هم می گویند؛ اصل این 
نامه مشکلی ندارد اما قبل از تخصیص اعتبار باید مستندات 
محکم بابت مصوبه انتقال آب از سدشهریار یا قزل اوزن به 
شهر اردبیل ارائه شود تا حقی از مردم ضایع نشود. برخی 
هم مدعی اند که اصلا اردبیل حق آبه ای ندارد که اعتبار ویژه 

شامل حالش شود.
 پس از برخی اصرارها برای رد طرح انتقال آب قزل اوزن 
به دشت اردبیل؛ بالاخره 27 آذرماه 1403 این خبر تائید شد. 
حتی اخیراً برخی از نمایندگان استان های اردبیل و آذربایجان 
شرقی و زنجان از سازمان برنامه و بودجه درخواست اعتبار 
ویژه برای تملک اراضی و اتمام سد شهریار داشته اند که 
لزوما نامه تنظیم شده، غلط نیست اما از آنجایی که در 
نامه مذکور اسم شهر اردبیل در کنار شهرهای خلخال و 
کوثر استان اردبیل ذکر شده و شهر دارای حق آبه از استان 
زنجان فقط طارم ذکر شده اینگونه برداشت می شود که 
آب تخصیص یافته از محل سد شهریار متعلق به اردبیل، 
کوثر وخلخال از استان اردبیل، استان گیلان و طارم استان 
زنجان و میانه استان آذربایجان شرقی است. از طرفی 
برخی ابهامات در خصوص حق آبه شهر اردبیل از سد 
شهریار مطرح است که ضروری است برای جلوگیری از 
هر گونه اجحاف در حق مردم مناطق مذکور، این موضوع 
در دستور کار نمایندگان مجلس از جمله نمایندگان استان 

زنجان باشد.
پس از تائید و رد خبر مربوط به انتقال آب قزل اوزن به 
دشت اردبیل از سوی نمایندگان استان زنجان در مجلس، 
استان  منطقه ای  آب  سواحل  و  رودخانه ها  مدیریت 
اردبیل 27 آذرماه 1403؛ طرح مذکور را رسماً تائید کرد، 
موضوعی که با توجه به خشکسالی ها و محدودیت منابع 
آبی در برخی از فصول سال در طارم و خرید آب برای 
زنده ماندن اراضی کشاورزی و باغی طارم به ویژه باغات 
زیتون، ضروری است بیش از پیش مورد توجه هر 5 

نماینده استان زنجان در مجلس باشد.
چند وقت پیش بود که نامه  ای با عنوان»انتقال آب قزل 
اوزن به اردبیل« مربوط به 9 تیرماه 1393با امضای رحیم 
میدانی، معاون وقت امور آب وآبفای وزارت نیرو خطاب 
به نجفیان، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان اردبیل در 
فضای مجازی دست به دست شد که واکنش های زیادی 

در پی داشت.
موضوع به نامه 29 خردادماه 1393 و صورتجلسه  آذرماه 
در  کشور  فاضلاب  و  آب  مهندسی  شرکت   1392
خصوص طرح تأمین کمبود آب شرب و صنعت محدوده 
اردبیل مربوط بود که معاون وقت امور آب وآبفای وزارت 
نیرو در پاسخ گفته بود؛» با توجه به بررسی های انجام شده 
و با لحاظ شرایط ناپایدار حاکم بر حوضه آبریز قزل اوزن 
سفیدرود از جمله تعدد درخواست ها و ذینفعان و همچنین 
در نظر گرفتن وضعیت نامناسب آبخوان زیرزمینی دشت 
اردبیل و وجود کمبود آب مورد نیاز شرب و صنعت در 
منطقه تا افق 1420، حجم آب قابل تأمین از حوضه آبریز 
قزل اوزن سفیدرود برای اهداف شرب و صنعت نقاط 
جمعیتی تحت پوشش طرح شامل ۸ شهر 2٦ دهستان 
و 3٦۸ روستا واقع در شهرستانهای اردبیل ،سرعین، 
نمین و نیر معادل 50 میلیون متر مکعب در سال از طریق 
خط انتقالی با ظرفیت 15۸0 لیتر در ثانیه خواهد بود؛ لذا 
درراستای اجرای نظام -فنی اجرایی کشور ضروری است 
ضمن تکمیل تدقیق و بازنگری مطالعات طرح انتقال آب 
مذکور بر اساس حجم آب اعلام شده در فوق و تصویب 
طرح در قالب آئین نامه تصویب طرح های وزارت نیرو 
برنامه ریزی لازم برای حداکثر بهره وری در مصرف آب و 

استقرار صنایع کم آب بر صورت پذیرد.
شهر اردبیل از قزل اوزن حق آبه ای ندارد

پس از انتشار خبر انتقال آب از قزل اوزن به اردبیل؛ 
تعدادی از فعالان محیط زیست و شهروندان طارمی 
وزنجانی نسبت به آن واکنش نشان داده و گفتند: »رییس 
جمهور محترم در مبارزات انتخاباتی و پس از آن بر انجام 
کارها بر اساس کار کارشناسی تاکید کرد. حالا اما آقای 

پزشکیان به قولی یک سر دارد و  هزار  سودا!«
برخی نیز از دولت چهاردهم خواستند تا مقابل اجرایی 
شدن این دست از طرح ها را بگیرد چرا که اگر وضعیت 
شهرستان های استان اردبیل به علت محدودیت منابع آبی 
خوب نیست، وضعیت شهرستان های استان زنجان از 
جمله طارم هم چندان خوب نیست که مسئولان کشور 

بخواهند چنین خوابی را برای طارمی ها ببینند!

آبیکهبهبادمیرود
دکتر نبی اله محمدی: در مقابل حقوق مردم با احدی تعارف نداریم 

رسول محمدی، کارشناس محیط زیست از طارم در یکی 
از پایگاه های خبری نوشت؛ »عباس علی آبادی با رای 
مجلس وزیر نیرو در دولت چهاردهم شد او در دولت 
سیزدهم، سمت وزیر صنعت، معدن و تجارت را برعهده 
داشت. علی آبادی اگرچه مکانیک خوانده است اما فعالیت 
در جهاد سازندگی، مشارکت در اجرا و مدیریت پروژه های 
نیروگاهی کرخه و کارون 3، مدیریت عاملی شرکت توسعه 
منابع آب و نیروی ایران را هم در کارنامه دارد پس او باید 
بهتر حال و روز وخیم بی آبی و خشکسالی در ایران را 
درک کند. نفس رودخانه قزل اوزن به شمارش افتاده است.
آیا آقای عباس علی آبادی این را می دانداگر نمی داند بد 
نیست او را در جریان رودخانه ای که در شرایط فعلی آب 

در آن به سختی جریان دارد قرار دهیم!
رودخانه قزل اوزن از ارتفاعات چهل چشمه دهستان سارال 
بخش دیواندره شهرستان سنندج سرچشمه می گیرد وپس 
از عبور از استان های کردستان، زنجان، آذربایجان شرقی و 
اردبیل به دریای خزر می رسد و به سد منجیل در استان 

گیلان می ریزد.
طول این مسیر حدود 500 کیلومتر است که بیش از نیمی 
از آن در خاک استان زنجان جریان دارد. اما اکنون دو خطر 
جدی که این رودخانه را تهدید می کنند انتقال آب به 

دشت اردبیل وسد سازی های بی رویه وغیر کارشناسی.
اما آنچه که بیشتر می خواهم به آن بپردازم اخیراً فراخوانی 
توسط شرکت آب منطقه ای اردبیل مبنی بر انتقال آب از این 
رودخانه به شهر اردبیل جهت شرب و صنعت صورت 

گرفته است.
متن فراخوان مطابق مجوز ابلاغ شده از سوی وزارت 
محترم نیرو در نامه شماره 70،1549/93م مورخه 93،04،09 
حجم آب تخصیص داده شده به منظور کمبود نیاز شرب 
و صنعت محدوده اردبیل تا افق 1420معادل 50 میلیون متر 
مکعب در سال از طریق خط انتقال با ظرفیت 15۸0لیتر در 

ثانیه اعلام گردیده است.
از طرفی انتقال آب بین حوزه ای نیز از نظر کارشناسان 
محیط زیست وزارت نیرو غیر علمی وغیر کارشناسی 
است هدف از انتقال قطعا برای صنعت می تواند باشد 
که این عمل را نیز اکثر کارشناسان به دلیل هزینه بالا وغیر 
اصولی بودن آن تایید نمی کنند و احداث یا انتقال کارخانه 
های آب بر به نزدیکی منابع آب پیشنهاد می دهند سوال 
دومی که مطرح می شود این است که چرا این مصوبه که 
ده سال از زمان اخذ آن گذشته تاکنون اجرایی نشده و 
الان که کشور در وضعیت نامناسب آبی قرار دارد تعدادی 
از مسئولین اردبیل اصرار بر این انتقال آب غیر کارشناسی 

دارند ؟
آیا قول های انتخاباتی در این موضوع دخیل است؟ به هر 
حال  از رییس جمهور محترم که همیشه بیان داشتند که 
کارهاباید با نظر کارشناسان صورت پذیرد درخواست 
داریم نظر کارشناسان وزارت نیرو ومحیط زیست و 
کشاورزی را اخذ نمایند واین طرح غیر کارشناسی که بیش 
از ده سال از مصوبه آن گذشته واجرایی نشده است را 
ابطال نمایند همچنین از نمایندگان محترم استان های زنجان 
،گیلان،آذربایجان شرقی واردبیل نیز تقاضا می شود از هزینه 
هدر رفت چندین هزار میلیاردی جلوگیری کرده و باعث 
مهاجرت تعداد زیادی از کشاورزان جوانان این مناطق به 

دیگر استان ها نشوند.«
برای انتقال آب قزل اوزن به اردبیل باید رضایت مردم 

کسب شود!
منتقدان ادعا می کنند: شهر اردبیل حق آبه ای از این رودخانه 
ندارد و جنوب استان یعنی شهرستان های خلخال وکوثر از 
این رودخانه حق آبه دارند که برای این انتقال حتما باید 
رضایت مردم این منطقه گرفته شود که طبق اظهارات 
فعالان محیط زیست، تعدادی از کشاورزان طارم )استان 
زنجان( وخلخال )استان اردبیل(؛ ظاهرا مردم چندان 

رضایتی برای این انتقال ندارند.
مهدی عباسی، رئیس طارمی شورای ملی زیتون در دومین 
همایش ملی و جهانی زیتون )17 آذرماه 1403( در سالن 
همایش مهرانه به سوء مدیریت موجود در حوزه آب اشاره 
کرد و گفت: خبر انتقال آب قزل اوزن به اردبیل خطرناک 
است در کل انتقال آب از استان هایی که میانگین بارش 
200 میلی متری دارد به استانی که میانگین بارش آن 900 
میلی متر دارد آن هم برای تولید برنج خطرناک است آن هم 
در موقعی که ارزش افزوده زیتون 2.5 برابر برنج است و 

لازم است که متولیان به این امور وارد شوند.
آب قزل اوزن به دلیل املاح ورسوب بالا قابلیت شرب 

ندارد
چند سالی است که این رودخانه با شروع فصل تابستان 
کاملا خشک می شود.با توجه به اینکه قزل اوزن بیش از 
نیمی از آبیاری استان گیلان و زنجان عمدتاً اراضی وسیع 
کشاورزی در فومنات ،منجیل،رودبار ،طارم،گیلوان ودشت 
های مرکزی وشرق گیلان را تامین می کند اگر مدیریتی 
در خصوص حق آبه ها صورت نگیرد می تواند به تبعات 
اجتماعی و همزمان با طرح مسایل امنیتی ،نابودی اقتصادی 
تعدادی از شهرستان ها را به همراه داشته باشد با توجه به 

اینکه در فراخوان شرکت آب منطقه ای اردبیل هدف از انتقال 
برای شرب و صنعت درج شده است ولی بنا بر گفته های 
تعدادی از کارشناسان و مطلعین حوزه محیط زیست؛ 
کارشناسان وزارت نیرو با توجه به آزمایش های متعدد 
صورت گرفته از این رودخانه بارها اعلام کردند که این آب 

به دلیل املاح ورسوب بالا قابلیت شرب ندارد.
موضوعی که وحید کنعانی، نماینده خلخال و کوثر در 
مجلس با قرار گرفتن در تریبون مجلس )15 مردادماه 1403( 
با تذکر به وزیر نیرو اعلام کرد:  کسانی که پای برگه انتقال آب 
از خزر را امضا کردند و دروغ گفتند باید بین مردم محاکمه 

شوند.
کنعانی ضمن اشاره به وضعیت نامناسب آب قزل اوزن 
گفت: یکبار برای همیشه دستور دهید مصوبه آب قزل اوزن 
به دشت اردبیل لغو شود، قزل اوزن در برخی از فصول 
آب ندارد، قابلیت شرب ندارد، سال 139٦ در آزمایشات 
کارشناسان وزارت نیرو ثابت کرده است که EC و املاح 
معدنی بالایی دارد، اگر قزل اوزن آب داشت چرا 12 هزار 
هکتار از اراضی زیر کشت را به 3 هزار هکتار کاهش دادید؟ 
اگر قزل اوزن آب داشت چرا تخصیص آب سد گیوی از 
7٦ میلیون مترمکعب به 49 مترمکعب رساندید؟ اگر قزل 
اوزن آب داشت چرا شهرستان های هشجین و روستاهای 
اطراف، روستاهای خلخال وکوثر با تانکرآبرسانی می شود؟ 
اگر قزل اوزن آب دارد چرا مجتمع آبرسانی کوثر سالیان سال 

است جزو مطالبات مردم است؟
کنعانی در مجلس تصریح کرد؛ آقای محرابیان )علی اکبر 
محرابیان، وزیر نیرو( اگر حرف مردم برای شما ارزش ندارد، 
حداقل سخنان نماینده ولی فقیه در استان را ارزش گذاری 
کنید که فرمودند انتقال آب را از خزر و محل دیگری برای 
اردبیل پیگیری کنید، ضمناً یادآوری می کنم کسانی که پای 
ورقه انتقال آب را امضا کردند و در این چند سال به مردم 
دروغ گفتند باید در بین مردم محاکمه شوند و به آن ها 

پاسخگو باشند و توپ را به زمین دیگری نیاندازند.
پروژه خط انتقال آب از قزل اوزن به دشت اردبیل باید 

لغو و متوقف شود
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی در 
خصوص انتقال آب از رودخانه قزل اوزن به دشت اردبیل، 
گفت: با توجه به اینکه حوضه های آبریز قزل اوزن ارتباطی به 
دشت اردبیل ندارد، دلایل توجیهی پروژه مشخص نبوده و 

مورد تایید و موافقت ما نیست.
دکتر نبی اله محمدی )پنج شنبه 17 آبان ماه( در جلسه کمیته 
برنامه ریزی شهرستان طارم، اظهار کرد: درحال حاضر 
کشاورزان شهرستان طارم به شدت با کمبود آب مواجه 
هستند و پروژه خط انتقال آب از قزل اوزن به دشت اردبیل، 
اگر از پروژه های مصوب و در حال اجرای این استان است 

باید لغو و متوقف شود.
وی تامین آب مورد نیاز کشاورزان و باغداران را ضروری 
دانست و افزود: باید با برنامه ریزی دقیق بتوانیم از داشته هایمان 
به صورت اصولی و دقیق بهره گیریم؛ چراکه تامین آب مسئله 

مهمی است که نمی توان به راحتی از آن چشم پوشی کرد.
 آب طارم نه معامله می شود نه منتقل نه شایعه ای آن را 

دربرمی گیرد، نه تفرقه ای آن را می خشکاند!
مصطفی طاهری، نماینده زنجان و طارم هم اخیراً با انتشار 
ویدئویی خطاب به مردم طارم اعلام کرده که؛ در رابطه با 
آب طارم 2 مطلب وجود دارد، مورد نخست این که در 
گذشته تخصیص پروژه های آبی طارم نسبت به نیاز طارم 
انجام نگرفته است، از این رو در سال 1393در حوزه قزل 
اوزن هیچ تخصیص آبی صورت نگیرد؛ با آمار توانسته ام 
ثابت کنم که در حق طارم اجحاف شده است، چرا که این 
منطقه کشاورزی محسوب می شود و50 الی ٦0 درصد 

زیتون کشور در طارم تولید  می شود.
طاهری گفته؛ در فضای مجازی و حقیقی دغدغه هایی در 
خصوص آب موردنیاز مردم طارم ذکر شده است که انشالله 
جلسات لازم به مسئولین کشوری برگزار خواهد شد تا اگر 
اجحافی در حق مردم صورت گرفته است، در کنار مردم 
مشکلات را پیگیری، بررسی و رسیدگی خواهیم کرد. در 
4.5 سالی که در مجلس حضور داشته ام نخستین وظیفه ام 
زنده کردن تخصیص آب طارم بوده است، علی رغم اینکه 
تخصیص آب در قزل اوزن جزو خطوط قرمز بوده است با 
این حال موفقیت هایی حاصل شده است. صدای مردم طارم 
را شنیده ام، پیگیر پروژه های آبی و مدیریت یکپارچه آب، 
استخرهای معیشتی، چاه های بحران و سدی که مادام العمر 
در طارم احداث شود، هستم تا خیال مان از این بابت راحت 
شود. اگر قرار باشد حقی از طارم اجحاف شود با تمامی توان 

در کنار مردم هستم تا هیچ حقی از مردم تضییع نشود.
این نماینده مجلس در واکنش به خبر انتقال آب قزل اوزن 

به دشت اردبیل تاکید کرده که؛ آب طارم نه معامله می شود 
نه منتقل نه شایعه ای آن را دربرمی گیرد، نه تفرقه ای آن را 
می خشکاند! شایعات بی پایه، آینده ای برای طارم نمی سازند.
مسیر روشن ما اقدام بی سر و صدا برای آب طارم، نه برای 
بازی با افکار! برای مدیریت پایدار منابع آبی هر قدم را با مردم 

و برای مردم برداشته ایم.
انتقال آب از »قزل اوزن« به دشت اردبیل تأیید شد

در حالی که برخی از نمایندگان استان در مجلس ترجیح 
می دادند به جای پیگیری اصل خبر و رفع نگرانی  مردم 
طارم و بهره برداران کشاورزی این منطقه، به دنبال تسویه 
حساب سیاسی و مچ اندازی برای قوی بودن اصولگراها یا 
اصلاح طلبان در دولت اصلاحات مسعود پزشکیان باشند 
و موضوع انتقال آب از قزل اوزن به دست اردبیل را شایعه 
بی پایه و اساس بدانند؛ 27 آذرماه 1403 اصل خبر از سوی 
مدیریت رودخانه ها و سواحل آب منطقه ای استان اردبیل 

صراحتاً تائید شد!
مدیریت رودخانه ها و سواحل آب منطقه ای استان اردبیل 
)27 آذر 1403( گفت: تأیید و شروع لوله گذاری برای انتقال 
آب »قزل اوزن« به دشت اردبیل برای جبران کمبود آب 

شرب در حال انجام است.
رضا سلیمی در گفتگو با رسانه ها اظهار کرد: در این پنج، 
شش سالی که خشکسالی وجود داشته تا این لحظه با سال 
گذشته مساوی هستیم و نسبت به بلند مدت 10 ساله و 15 

ساله 40 درصد کمبود آب داریم.
وی ادامه داد: درست است که مخازن سدی ما 50 درصد 
افزایش را نشان می دهد ولی 20 درصد آن مربوط به سد 
عمارت است که امسال آبگیری شده و وارد آمارها شده 
است و 30 درصد بقیه مربوط به نتیجه قرارگاه آب شرب با 
همکاری آب و فاضلاب، جهاد کشاورزی و آب منطقه ای 
می باشد که بتوانیم مخازن و سدها را پر کنیم و با اعمال 
مدیریت درست، آب را ذخیره کرده تا بعداً دچار کمبود 

آب نشویم.
مدیریت رودخانه ها و سواحل آب منطقه ای استان اردبیل از 
شروع ساخت تصفیه خانه در شورابیل و همچنین تأیید و 
شروع لوله گذاری برای انتقال آب قزل اوزن به دشت اردبیل 
برای جبران کمبود آب شرب گفت و افزود: این آب در 
فصل زراعی با دبی 520 لیتر در ثانیه و در فصل غیر زارعی 
با دبی یک هزار و 570 لیتر در ثانیه وارد مخازن موجود در 
شورابیل شده و پس از تصفیه در آنجا بدون ذخیره سازی 

وارد مدار مصرف خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 54 سد داریم و دغدغه 
و اولویت ما در آب منطقه ای تهیه ی آب شرب برای مردم 
هست تا مشکل و مضیقه ای از بابت آب شرب نداشته 

باشند.
سلیمی مسئول مدیریت رودخانه ها و سواحل در پایان از 
مردم خواست تا در مصرف آب صرفه  جویی کنند تا در 

آینده دچار مشکل در تهیه و مصرف آب نشویم.
مگر شهر اردبیل از قزل اوزن سهم دارد؟ مصوبه مربوط 
به حق آبه شهر اردبیل را حداقل به مردم طارم و خلخال 

نشان دهید!
پس از تائید رسمی خبر انتقال آب قزل اوزن به دشت اردبیل؛ 
این بار برخی نمایندگان که پیش از آن چنین موضوعی را 
به گونه ای قبول نداشتند؛ با انتشار نامه اعضای شورای تعدادی 
از روستاهای طارم در سکوی تلگرامی خود که نسبت به این 
انتقال آب رضایت نداشتند وتحقق آن را مساوی با نابودی 
اقتصاد شهرستان های طارم )استان زنجان( و خلخال )استان 
اردبیل( می دانستند؛ بر لزوم حرکت در مسیر عدالت برای 

حقاق حق مردم طارم تاکید کردند.
مصطفی طاهری، نماینده زنجان و طارم در مجلس 12 دی 
ماه 1403 تاکید کرد: » در دیدار با وزیر محترم نیرو، مسائل 
و نگرانی های جدی پیرامون انتقال آب قزل اوزن را به طور 
مستند و شفاف مطرح کردم. بر ضرورت اتخاذ تصمیماتی 
مبتنی بر عدالت، مطالعات دقیق و منافع پایدار منطقه تأکید 
شد. همچنین، نامه مطالبه مردم شریف طارم به دست وزیر 
رسید و پیگیری این موضوع در چارچوب منافع استان و 

حقوق مردم با جدیت ادامه خواهد یافت.«
همچنین کانال تلگرامی رسمی این نماینده مجلس 19 دی 
ماه سال 1403 با انتشار کلیپ 4 دقیقه ای از تخصیص کم نظیر 
منابع آبی به شهرستان طارم خبر داد و اعلام کرد:»گزارشی 
از جلسه هم اندیشی و تبادل نظر با موضوع »قزل اوزن« و 
ذخیره آب برای شهرستان طارم با حضور هیات طارمی های 
مقیم تهران،نماینده ادوار و دکتر طاهری نماینده مردم زنجان و 
طارم در مجلس شورای اسلامی  برگزار شد، در این جلسه  
برای اولین بار اعلام شد که بیش از 100 میلیون مترمکعب 
آب به شهرستان طارم تخصیص یافته است. این اقدام، با 

هدف رفع مشکل کم آبی و بی آبی در منطقه،  انجام گرفته 
است. شایان ذکر است که در ده سال اخیر تاکنون، هیچ 
اقدامی به این میزان در حوزه تخصیص منابع آبی کشاورزی 
برای استان زنجان و حتی استان های دیگر انجام نشده و 
این دستاورد حاصل پیگیری ها و تلاش های مستمر دکتر 
طاهری است. این تخصیص در سال 1401 با پیگیری ها 
و تلاش های مستمر دکتر طاهری صورت گرفته بود که به 

دلایلی اعلام و رسانه ای نشده بود.«
آقایان! آب هست اما کم است! آب قزل اوزن پیشکش  

شدنی  نیست!
ظاهرا برخی از نمایندگان استان های اردبیل و آذربایجان 
شرقی و زنجان از سازمان برنامه و بودجه درخواست 
اعتبار ویژه برای تملک اراضی و اتمام سد شهریار داشتند 
که لزوما نامه تنظیم شده، غلط نیست اما از آنجایی که در نامه 
مذکور اسم شهر اردبیل در کنار شهرهای خلخال و کوثر 
استان اردبیل ذکر شده و شهر دارای حق آبه از استان زنجان 
فقط طارم ذکر شده بود اینگونه برداشت می شود که آب 
تخصیص یافته از محل سد شهریار متعلق به اردبیل، کوثر 
وخلخال از استان اردبیل، استان گیلان و طارم استان زنجان 

و میانه استان آذربایجان شرقی است.
از حوزه انتخابیه زنجان وطارم استان زنجان؛ 2 نماینده در 
مجلس شورای اسلامی حضور دارند که یکی از نماینده ها 
)مصطفی طاهری( نامه مذکور را امضا کرده تا به قول 
خودش مشکلات کشاورزان طارم حل شود که به خودی 

خود قابل تقدیر هم هست.
اما دیگر نماینده زنجان و طارم در مجلس)نبی اله محمدی( 
به علت ابهامات نامبرده هر گونه امضای نامه را منوط به 
مشاهده مصوبه اسامی شهرهای دارای حق آبه مربوط به 

تخصیص آب از سد شهریار یا قزل اوزن کرده است.
میرزایی، مسئول دفتر این نماینده مجلس در پاسخ به 
صدای زنجان اعلام کرد؛ تمامی اظهارات آقای طاهری 
در خصوص موضوع انتقال آب از قزل اوزن به اردبیل 
در صفحه رسمی ایشان )تلگرام( اطلاع رسانی شده است 
واگر موضوع جدیدی هم باشد در این سکو اطلاع رسانی 

می شود.
به دنبال پیگیری های صدای زنجان مبنی بر لزوم گفت وگو 
با این نماینده پیرامون ابهامات مربوط به امضای نمایندگان 
درخواست کننده اعتبار ویژه برای تملک اراضی و اتمام سد 
شهریار و از مهم تر اینکه »موجود بودن اسناد مربوط به سهم 
و حق آبه شهر اردبیل از سد شهریار«؛ امکان گفت وگو با 

این نماینده میسر نشد.
 تا نتیجه استعلام مصوبه تخصیص آب از سد شهریار 
یا قزل اوزن را نبینم و پشتوانه حقوقی مستندات آن را 

بررسی نکنم، هیچ نامه ای را امضا نمی کنم!
دکتر نبی اله محمدی، دیگر نماینده مردم زنجان و طارم در 
مجلس هم در خصوص انتقادات نسبت به پروژه انتقال آب 
قزل اوزن به دشت اردبیل اظهار کرد: مردم شریف طارم و 
استان زنجان و حتی سایر شهرهای واقع شده در حوضه ی 
آبریز قزل اوزن از استان های دیگر  که از قزل اوزن حق آبه 
دارند نسبت به انتقال آب از قزل اوزن به اردبیل، شهری که 
از قزل اوزن حق آبه ای ندارد احتمالاتی را مطرح و گلایه مند 

و از ما پیگیر هستند.
محمدی با اشاره به شواهد موجود در مورد انتقال آب از قزل 
اوزن به شهر اردبیل تاکید کرد: به شخصه قرارداد این طرح را 
ندیده ام ولی استعلامات را از وزارت نیرو انجام دادم و منتظر 
وصول نتیجه هستم، احتمالا این طرح ملی یا مصوب استانی 
استان مربوطه است و بهتر است از مسئولان مرتبط خارج از 
استان و ملی پیگیری شود. اما انتظار می رود مسئولان مربوطه 
یا نماینده مجلسی که حدود5 سال در مجلس فعالیت دارد از 
وجود یا عدم وجود چنین پروژه ای به صورت دقیق با خبر 
باشد. به شخصه پیگیر موضوع شدم و شواهد و قراین نشان 
می دهد که احتمالا چند کیلومتر از این خط انتقال از اردبیل به 
سمت آب کار شده است، چند کیلومتری که امکان  دارد فاز 
دوم آن را هم به سمت سد شهریار استان آذربایجان شرقی 
هدایت کرد یا احتمالا به سمت نقاط دیگر قزل اوزن که برای 

اینجانب قابل قبول نیست!
در  افزود:  مجلس  در  طارم  و  زنجان  مردم  نماینده 
بررسی هایی که انجام داده ام، طبق گفته برخی نمایندگان از 
محل سد شهریار، حجم بالایی )مثلا 50میلیون مترمکعب( 
آب در گذشته برای اردبیل مجوز تخصیص گرفته شده 
است، از این رو نامه ای به شخص وزیر نیرو ارسال نمودم 
و تقاضا کردم تا این مصوبات، تعداد امضاها و افرادی که 
این مصوبه را امضا کرده اند اعلام شود. مطابق گفته تعدادی 
از نمایندگان ؛ از سد شهریار حق آبه برای شهرهای اردبیل 
و خلخال و کوثر از استان اردبیل، گیلان، زنجان )طارم( 
تعریف شده است. ما نیز خواستار دریافت مدرکی که 
حاکی از قانونی بودن این اختصاص آب به شهر اردبیل 
باشد، هستیم. تخصیص ها برای عموم و ما روشن نیست و 
ضروری است تا وزارت نیرو این مدارک را به نماینده های 

زنجان و طارم در مجلس هم ارائه کند.
این نماینده اظهار داشت: مصوبه یا مجوز تخصیص آب از 
محل قزل اوزن )سد شهریار( به شهر اردبیل باید ارائه شود 

تا ابعاد حقوقی و منطقی موضوع برای پیگیری های بعدی 
روشن شود.

محمدی از پیگیری های مربوطه از دفتر ریاست جمهوری و 
وزارت نیرو خبر داد و گفت: البته در صحن مجلس نیز اعلام 
شد که هر تخصیص غیرشفاف بدون حضور نمایندگان و 
استانداران مناطق مربوط به حوضه آبریز این رودخانه باطل 

محسوب می شود.
 در مقابل حقوق مردم با احدی تعارف ندارم

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به سؤالی مبنی 
بر »آیا در بین امضاکنندگان اخیر مربوط به انتقال آب از محل 
سد شهریار« اسامی نمایندگان زنجان هم به چشم می خورد؟، 
افزود: برخی از نمایندگان استان های اردبیل و آذربایجان شرقی 
و دیگر نماینده زنجان و طارم از سازمان برنامه و بودجه 
درخواست اعتبار ویژه برای تملک اراضی و اتمام سد شهریار 
داشتند و این نامه لزوما نامه غلطی نیست و برای هر طرحی 
می تواند باشداما از آنجایی که در نامه مذکور اسم شهر اردبیل 
در کنار شهرهای خلخال و کوثر استان اردبیل ذکر شده و شهر 
دارای حق آبه از استان زنجان فقط طارم ذکر شده بود . اینطور  
برداشت می شود که آب تخصیص یافته از محل سد شهریار 
متعلق به اردبیل، کوثر وخلخال از استان اردبیل، استان گیلان و 

طارم استان زنجان و میانه استان آذربایجان شرقی است.
محمدی اضافه کرد: این نامه را جهت امضا تحویلم دادند اما 
با توجه به ابهامات موجود و عدم دریافت استعلامات مربوط 
به مصوبات تخصیص آب و میزان تخصیص، امضا نکردم! 
چرا که با این امضا بدون دریافت نتیجه استعلامات تخصیص 
آب تلویحا تایید می شد که شهر اردبیل از محل سد شهریار 
حق آبه دارد اما چنین موضوعی را بدون ارائه مستندات و 
دلیل قبول ندارم و فقط حوضه آب ریز  این حق را دارند! 
چندین بار برای امضا گرفتن از اینجانب و از همکارانم در دفتر 
نمایندگی مجلس خواسته اند تا نظر مثبتم را جلب کنند اما در 
مقابل حقوق مردم با احدی تعارف ندارم. فعلا قضاوتی در 
مورد امضا کنندگان این نامه هم نمی کنم  اما مصوبه این انتقال 
که گفته می شود مربوط به سالیان گذشته است هنوز به دستم 
نرسیده و منتظر دریافت پاسخ استعلام هستم و شاید امضا 
کنندگان در جریان جزئیات آن قرار گرفته اند که این نامه را امضا 
کرده اند اما من فعلا مصوبه حق آبه اردبیل و زنجان و سایر و 
تخصیص های آب را وصول نکردم  پس لزومی به امضا نمی 
بینم و همچنان مصمم هستم که این مصوبه و مستندات را ببینم 
و پشتوانه حقوقی را با کارشناسان مربوطه بررسی کنم تا به 
مردم گزارش کنم. اخیرا نیز مکتوب و حضوری از دفتر رئیس 
جمهور، سازمان برنامه و بودجه و وزارت نیرو پیگیری های 

را در مورد پروژه های مرتبط با آب حوضه انتخابیه را داشتم.
مگر دغدغه مردم استان زنجان؛ دغدغه مجمع نمایندگان 
استان نیست؟ چرا برخی از نمایندگان از دغدغه مردم در 
خصوص انتقال آب قزل اوزن به دشت اردبیل اطلاعی 

ندارند؟
صدای زنجان جهت انعکاس نظر احمد بیگدلی، نماینده 
خدابنده در مجلس و سیدجمال موسوی، نماینده ماهنشان در 
مجلس در خصوص انتقال آب قزل اوزن به دشت اردبیل 
موضوع را پیگیری کرد اما امکان گفت وگو با این دو نماینده 

میسر نشد.
صدای زنجان موضوع انتقال آب قزل اوزن به دشت اردبیل و 
برخی نارضایتی های مردمی را از طریق 3 نماینده استان زنجان 
در مجلس از جمله »خدابنده«، »ابهر، خرمدره و سلطانیه«، 
»ایجرود و ماهنشان« هم پیگیری کرد؛ احمد بیگدلی، نماینده 

مردم خدابنده در این زمینه ترجیح داد نظرش را اعلام نکند!
موسوی، نماینده ایجرود و ماهنشان نیز در ابتدا اعلام کرد که در 
این زمینه اطلاع چندانی ندارد وبهتر است نماینده های زنجان 
و طارم، اعلام نظر کنند اما با اصرارهای صدای زنجان مبنی بر 
اینکه »هر 5 نماینده استان زنجان در مجلس در قالب مجمع 
نمایندگان استان زنجان باید دلسوزانه پیگیر حق و حقوق مردم 
استان زنجان باشند نه فقط حوضه انتخابیه ای که دارای رای 
اکثریت شده اند« قرار شد این نماینده در ساعت مقرر نسبت 
به پاسخ اقدام کند اما ایشان نیز به پیگیری های صدای زنجان 

پاسخی ندادند!
ما دشمن هم نیستیم، اگر اردبیل از قزل اوزن حقابه دارد، 

حقش را بگیرد
البته منصور علیمردانی، نماینده مردم ابهر، خرمدره و سلطانیه در 
مجلس در گفت وگو با صدای زنجان در خصوص خبر انتقال 
آب قزل اوزن به اردبیل اعلام کرد؛ نباید یک طرفانه قضاوت 
کنیم، هنوز قرادادی، مصوبه ای، موافقتنامه ای تنظیم نشده که 
من راجع به آن اظهارنظر کنم.  هیچ منطقه و شهری  نمی تواند 
بدون داشتن حقانه؛ آبی را انتقال دهد. اصلاً هیچ جایی چنین 
توافقی نشده است! ضمن اینکه اگر شهرهای استان اردبیل و هر 
منطقه ای از استان ها حقابه ای از رودخانه قزل اوزن داشته باشند 
حق شان است. همانطور که ما )استان زنجان( انتظار داریم از سد 

تالوار کردستان آب نصیب مان شود چون حقابه داریم.
علیمردانی تاکید کرد: ما دشمن هم نیستیم، مردم تمامی 
استان های کشور، هموطن مان هستند، ما در یک کشور زندگی 
می کنیم، همانطور که از آذربایجان و کردستان مطالبه حقابه داریم 

و انتظار داریم حقمان را بگیریم باید حق دیگران را هم بدهیم.
برگرفته از پایگاه خبری صدای زنجان نیوز/  لیلا محمدی. 
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در دیدار هیات اجرایی خانه کارگر با استاندار زنجان عنوان شد؛

موج بیداری- وزیـر فرهنگ 
و ارشاد اسـلامی در حکمی 
جعفـر محمدی را به عنوان 
سرپرست اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان زنجان 

منصوب کرد.
به گزارش مرکزروابط عمومی
 و اطـلاع رســـانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، در 
متن حکم سیدعباس صالحی خطاب به جعفر محمدی 

آمده است:
»نظر به سوابق و تجارب موفق و ارزشمند جناب عالی، به 
موجب این حکم به عنوان »سرپرست اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی استان زنجان« منصوب می شوید.
امید است با توجه به شرح وظایف وزارت خانه و آن اداره کل 
در انجام شایسته وظایف و مسئولیت ها موفق و مؤید باشید.« 
»جعفر محمدی« متولد 1358 است. او لیسانس خود را در 
رشته ارتباطات شاخه روزنامه نگاری و مدرک کارشناسی 
ارشد خود را از دانشگاه تهران در رشته ارتباطات اجتماعی 

گرفته است. 
محمدی در رزومه ی خود سه کتاب با نام های »واژه نامه 
تخصصی ارتباطات وروابط عمومی«، »رسانه های دیگرگونه، 
صداهای دیگرگونه«و»رسانه های اجتماعی و روابط عمومی« 
دارد که کتاب »رسانه های اجتماعی و روابط عمومی« به 

تازگی به چاپ رسیده است.
جعـفر محـمدی جایگزین اصغر حاج علی اکبری شد  که 
عملکردضعیف او در دوره ی مدیریت چندماهه اش اعتراض  
گسترده ی جامعه ی رسانه ای استان و هنرمندان شهر را در 

پی داشت.

موج بیداری- مدیر کل کتابخانه های عمومی استان زنجان 
درباره اجرای طرح فانوس در کتابخانه های عمومی استان 
زنجان،گفت: دانش آموزان به لحاظ برخورداری از انرژی، 
توان و استعدادهای فراوان نقش موثری در جامعه دارند. این 

قشر امکان رشد و بالندگی در جامعه را ایجاد می کنند.
محمد رضاخانی با بیان اینکه آموزش و مقوله تحصیل یکی 
از مباحث مهم در رابطه با دانش آموزان است، افزود: باتوجه 
به نقش دانش آموزان در جامعه باید در برنامه ریزی های خود 
استعدادیابی، تربیت، ارتقا دانش و آگاهی دانش آموزان را 

مدنظر قرار دهیم.
وی با بیان اینکه شایسته است نظام آموزشی و فرهنگی 
نسبت به مسئله آموزش دانش آموزان اهتمام داشته باشند، 
تصریح کرد: بخش زیادی از مخاطبین کتابخانه های عمومی 
دانش آموزان هستند بر همین اساس اداره کل کتابخانه های 
عمومی استان زنجان نیز طرح »فانوس« را با محوریت تامین 

نیازهای آموزشی دانش آموزان اجرا می کند. 
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان زنجان با بیان اینکه طرح 
»فانوس« با رویکرد تامین نیازهای آموزشی دانش آموزان 
مناطق کم برخوردار با محوریت کتابخانه های عمومی اجرا 
می شود، ادامه داد: تامین عدالت آموزشی، ایجاد نشاط و 
شادابی، ایجاد حس اعتماد به نفس و امید به آینده در بین 
دانش آموزان مناطق کم برخوردار و زمینه سازی برای پرورش 
وشکوفایی استعدادهای تحصیلی از اهداف برگزاری طرح 
»فانوس« است.رضاخانی عنوان کرد:با اجرای طرح »فانوس« 
و حضور افراد توانمند در امر آموزش و معلمان، دانش آموزان 
و اعضای کتابخانه های عمومی می توانند برای رفع نیازهای 
تحصیلی و تقویت درسی به کتابخانه مراجعه کنند. وی با بیان 
اینکه مدرسین طرح فانوس مدرسین برتر هستند که علاوه 
بر تجربه بالا، با روش های نوین نیز آشنا بوده و با رویکردی 
حرفه ای و نوین به آموزش می پردازند، خاطرنشان کرد: در 
طرح »فانوس« تاکید بر آموزش عمیق و مفهومی دروس 
داریم و این طرح در فاز اول در ۲5 کتابخانه عمومی استان 

زنجان اجرا خواهدشد.
لازم به ذکر است تمامی تجهیزات لازم ازجمله تلویزیون های 
هوشمند،اینترنت رایگان،فضای کار اشتراکی و... برای اجرای 
این طرح تامین و زیرساخت های لازم برای اجرای این 
طرح ساماندهی شده و به کتابخانه های مجری این طرح 
ارسال شده است.همچنین این طرح در برخی مناطق به صورت 

رایگان و در سایرمناطق با حداقل هزینه ها اجرا می شود.

یک روزنامه نگار  
مدیرکل  فرهنگ و ارشاد  زنجان شد

طرح »فانوس« با رویکرد تامین 
نیازهای آموزشی دانش آموزان 

برگزار  می شود

جعفر محمدی جایگزین فردی  شد  که عملکرد 
ضعیف  او اعتراض گسترده ی جامعه ی رسانه ای

موج بیداری-در دیدار هیات اجرایی خانه کارگر با استاندار  و هنرمندان شهر را در پی داشت
زنجان، اصغر نجاری، با اشاره به عضویت  ۲3هزار نفری 
مستقیم اعضای خانه کارگر و ارائه خدمات به بیش از ۶۰ 
خانوار اعضای این خانه، اظهارداشت: خانه کارگراستان در 
حوزه های آموزش و رفاهی و اجتماعی مختلف به اعضای 

خود خدمات ارائه می دهد.
دبیر اجرایی خانه کارگر استان، بابیان اهمیت امنیت شغلی، 
نگرانی های جامعه کارگر در این شرایط اقتصادی، ادامه داد: 
دستمزدهای پایین جوابگوی نیاز مندی های جامعه کارگری 

نیست .
وی، بحث توجه به سه جانبه گرایی جامعه کارگری را مهم 
ارزیابی کرد وگفت:  تشکیل اتاق فکر می تواند زمینه ساز 

کاهش مشکلات جامعه کارگری در استان باشد.
نجاری، با بیان اهمیت تعامل بین کارگران و کارفرمایان و 
جلوگیری از اخراج کارگران در واحد های تولیدی، تاکید 
کرد: رفع مشکلات شرکت های تعاونی نیز حائز اهمیت 

است.
دبیـر اجرایی خانه کارگر اسـتان،با اشـاره به کمبود تعـداد 
بازرسان درواحد های تولیدی وبالا بودن حوادث کارگری، 
تاکید کرد: درگزارشات حوادث کارگری گاها گزارشات 

نادرست ارائه می شود.
وی، با اشاره به اهمیت احراز اشتغال افراد در مشاغل 
سخت و زیان آورد، افزود: بحث تسریع در تکمیل برخی 
طرح های تولیدی نظیر سرجین بافت و ... همچنین تعیین 
تکلیف روغن نباتی جهان نیز مهم و اساسی است در 
خصوص تعدیل نیروها ضروری است تدابیری اتخاذ 

شود. 
نجاری، حمایت از صنعت را در راسـتای حفط اشتغال 
و تامین امنیت جامعه کارگری و واحد های تولیدي مهم 
ارزیابی کرد و گفت: در حال حاضر ناترازی و قطعی های 
پی در پی برق در پایین آمدن تولیدات واحد های تولیدی 

تاثیر گذار بوده است.
به گفته نجاری، برخی از افراد در جامعه کارگری، کارگران 
زیر پله ای هستند که تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی 
نیستند، وهمچنین رویکرد متولیان و مسئولین استان به ویژه 
استاندار در این خصوص می تواند موجب انگیزه بیشتر، 

موج بیداری-مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق زنجان 
در نشست خبری مدیران عامل صنعت برق استان زنجان، 
گفت:این طرح ها در خصوص کاهش تلفات انرژی، 
هوشمندسازی و استفاده از فناوری های نوین در شبکه، 
طرح کاهش مصرف در زمان اوج بار، تکمیل شبکه مساکن 
ملی، توسعه و احداث برق رسانی به روستاها، احداث و 
توسعه روشنایی شهری و روستایی و اصلاح و بهینه سازی 

شبکه های شهری و روستایی است.
 به گزارش موج بیداری، پیام  جوادی با بیان اینکه در استان 
زنجان بیش از 15 هزار کیلومتر شبکه برق فشار ضعیف و 
متوسط وجود دارد، افزود: این میزان  شبکه، برق ۲1 بخش 

و ۹۰8 روستا را تامین می کند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق زنجان ادامه داد:تأمین 
برق از طریق بیش از 11 هزار پست زمینی و هوایی انجام 
می شود که ظرفیت پست ها تقریبا دو برابر نیاز فعلی است.

وی ادامه داد: شرکت توزیع برق زنجان اهدافی را برای سال 
14۰4 تعیین کرده است که شامل کاهش زمان خاموشی 
به حداکثر 14 دقیقه در سال، کاهش مراجعه حضوری 
مشترکان به صفر و کاهش تلفات برق به زیر۶ درصد 

رونق اشتغال و توسعه صنایع در استان شود.
وی، با اشاره به اینکه زنجان قطب صنعت روی است، ادامه 
داد: به نظر می رسد در سال های اخیر زنجان بعد از استقرار 

صنایع روی صنعت قابل توجه ای نداشته است.
دبیر اجرایی خانه کارگر زنجان،به اهمیت سرمایه گذاری های 
ویژه در این زمینه نیز اشاره کرد و گفت: جلوگیری از خام 
فروشی و توسعه صنایع دیگر نیز می تواند سهمی در توسعه 

و اشتغال استان داشته باشد.
در ادامه این دیدار سید محسن صادقی نیز، با اشاره به اهمیت 
احصاء و مدیریت مسائل کارگری به صورت ملی، استانی و 
محلی، اظهار داشت: ضروری است برخی مسائل و چالش 

های جامعه کارگری در استان تعریف و حل شود.
استاندار زنجان، با بیان اهمیت اصلاح برخی مسائل جامعه 
کارگری، ادامه داد: ناکارایی یکی از این اضلاع مثلث حوزه 
تولیدی و اشتغال موجب آسیب به توسعه اشتعال و صنعت 

در جامعه می شود.
صادقی، به تعریف مشترک منافع کارگری و کارفرمایی، اشاره 
کرد و گفت: تعارضی بین حوزه اشتغال کارگری و کارفرمایی 

نیست .
وی، با اشاره به اهمیت نقش تشکل های کارگری برای 
رساندن صدای جامعه کارگری به حکمرانان دولتی، تصریح 
کرد: رسیدگی به مشکلات کارگری و کارفرمایی دارای 

راهکار در راستای حل مشکلات کارگری ضروری است.
صادقی، با بیان اهمیت نقش خانه کارگر در راستای توسعه، 

است.جوادی افزود: تلفات فعلی برق در زنجان 8 . ۶ درصد 
است که نسبت به میانگین کشوری که بیش از 1۰ درصد 

اعلام شده، وضعیت مناسبی دارد.
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق زنجان با بیان اینکه در 
استان زنجان، حدود ۲۰۰ هزار چراغ روشنایی وجود دارد، 
 گفت: شرکت توزیع تلاش می کند که مردم مراجعه کمتری 

داشته  باشند و خاموشی ها کاهش یابد.
وی تعداد مشترکین برق در استان را بیش از 53۰ هزار نفر 
اعلام کرد و گفت: ۷8 تا 8۰ درصد مشترکان خانگی، 13 
تا 14 درصد تجاری، چهار درصد عمومی و دو درصد 
کشاورزی هستند.این مسوول اظهار داشت:از لحاظ مصرف 
انرژی، 51 درصد انرژی به صنعت و ۲1 درصد به کشاورزی 
اختصاص دارد و در مجموع، بیش از 8۰ درصد برق استان 

در بخش مولد استفاده  می شود.
جوادی با بیان اینکه شرکت توزیع زنجان مشکلی در تامین 
انشعاب نهضت ملی مسکن ندارد، اظهار داشت: این شرکت 
آمادگی دارد تا پایان  سال 1۰ هزار انشعاب را در نهضت ملی 

مسکن در صورت آماده سازی زیر ساخت ها تامین کند.
دو طرح شرکت برق منطقه ای زنجان افتتاح می شود

دستمزد کارگران پایین  است

۹۴۱ طرح توزیع برق زنجان در دهه فجر افتتاح یا کلنگ زنی می شود

موج بیداری- نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس 
شورای اسلامی گفت: سال گذشته بخشی از اعتبارات 
طرح تملک دارایی های سرمایه ای جذب نشد ولی امسال 
یکی از معیارها برای ارزیابی عملکرد استاندار و مدیران از 
وظایف نظارتی نمایندگی جذب به موقع اعتبارات طرح 

تملک دارایی های سرمایه ای خواهد بود. 
نبی اله محمدی روز سه شنبه ۲ بهمن ماه در نشست خبری با 
اصحاب رسانه استان اظهار کرد: سهم استان زنجان از حیث 
درآمد 1.5 درصد و از حیث بودجه 1.۲ درصد است، از 
این رو شاهد یک شکاف در این بخش هستیم که تلاش و 
پیگیری برای کاهش شکاف را دنبال می کنیم. افزایش بودجه 

استان زنجان جزو اولویت های استان است. 
وی تصریح کرد: الزاما درآمدها و هزینه ها در یک استان نباید 
برابر باشد. ما در وصول درآمدهای مالیاتی رتبه 1۲ الی 14 
کشور و در اعتبارات از منابع ملی و استانی رتبه ۲۷ را داریم 

که شکاف است؛ این موارد باید مورد توجه باشد. 
محمدی با بیان اینکه سهم استان زنجان از حیث پروژه های 
ملی از متوسط کشوری کمتر است، افزود: در رابطه با 
این موضوع با مدیران برنامه  و بودجه جدل داشتیم. این 
شکاف کاملا وجود دارد و مکاتباتی در این رابطه داشته ایم و 
معتقدیم این شکاف باید رفع شود. دنبال این هستیم ظرفیت 

را بالا ببریم. 
نماینده مردم زنجان و طارم در خانه ملت در ادامه با اشاره 
به سهم استان از مازاد درآمد مالیاتی، خاطرنشان کرد: 5۰ 
درصد این درآمدها باید به استان برگردد و با اولویت هزینه 
در مناطق محروم هزینه شود ولی در این زمینه اهمال شده 
است. در زمینه حقوق دولتی معادن هم شاهد چنین نقصی 
هستیم و ما پیگیری و مکاتبات متعددی در این خصوص 

داریم. 
دکتر نبی اله محمدی در بخش دیگری از سخنان خود به 
پیگیری مسائل مختلف استان از دستگاه های اجرایی ملی 
و استانی اشاره کرد و افزود: نگاه سازمان برنامه و بودجه 
به زنجان این بود که این استان از محل مالیات و حقوق 
دولتی معادن درآمد اختصاصی دارد و این امر البته موجب 
کم توجهی در بودجه استان می شد و ما تلاش کردیم تا 
مسئولان را قانع کنیم که این مؤلفه های تشویقی نباید تأثیری 

در بودجه استان داشته باشد. 
وی همچنین به نقش نمایندگان در انتصابات مدیریتی 
نیز اشاره کرد و یادآور شد: اگر مدیری به استان بیاید و 
ضعیف تر از فرد قبلی باشد برای نمایندگان قابل قبول نیست 
مخصوصا بخش های سیاسی. البته به این نکته نیز باید اشاره 
کرد که استاندار زنجان در ابتدای حضور خود در استان 
عنوان کرده  است که نمایندگان فردی را به وی معرفی نکنند 
و تا به امروز هیچ کدام از نمایندگان استان کسی را برای 
پستی معرفی نکرده اند؛ البته در برخی موارد از مجمع نظر 

خواسته شده که نظرات مشورتی ارائه شده است. 
محمدی در ادامه به پیگیری برای جذب سرمایه گذاران 
در استان اشاره کرد و ادامه داد: جذب سرمایه گذار وظیفه 
اجرایی است و البته نمایندگان در این حوزه نقش عرفی 

دارند و ما از این منظر وارد موضوع شده ایم. 
وی به معطلی پروژه ۲ بانده شدن خط راه آهن زنجان– 
قزوین اشاره کرد و ادامه داد: تکمیل این طرح هزار و 4۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد که البته این هزینه، آورده هم 
خواهد داشت. این طرح پیشرفت 85 درصدی دارد که بر 

زمین مانده است. 
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی در 
خصوص ایفای مسئولیت اجتماعی صنایع در استان نیز 
گفت: در این خصوص جذب اعتباراتی از محل مسئولیت 
اجتماعی صنعت نفت را دنبال کرده که به ثمر رسیده 
است. در خصوص مسئولیت اجتماعی سایر شرکت ها و 
صنایع هم پیگیری های لازم را داریم تا در هر جایی که 
نیاز این موضوع محقق شود.  محمدی به ضرورت تکمیل 
طرح های نیمه تمام از جمله ورزشگاه 15 هزار نفری اشاره 
کرد و گفت: این طرح تا شهریورماه سال آینده تکمیل 
می شود. وی خاطرنشان کرد: من نماینده و خادم مردم 
شریف زنجان و طارم هستم و تعهدی دارم و میثاق نامه ای 
به جز این ندارم. اول و آخر به مردم پایبند بوده و مکلف به 

حفاظت از حقوق کل مردم هستیم.

افزایش بودجه استان جزو 
اولویت های اصلی است

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس:

حفظ و حراست اشتغال و صنعت در استان، گفت: مدیریت 
و رفع این تنش های کارگری و کارفرمایی در جامعه حائز 

اهمیت است.
مقام عالی دولت در استان، تاکید کرد: در استان زنجان، علاوه 
براستفاده از کودکان کار برای اشتغال و کارگران زیر پله ای 
از کارگران افغانی نیز درشهرستان های استان برای اشتغال 
استفاده می شود و رفع مشکلات در این خصوص نیازمند 

تعامل و مشارکت متولیان است.
استاندار زنجان، با اشاره به اهمیت تعاملات متولیان در این 
حوزه در راستای رفع ابهامات در قوانین کار و تعاریف 
درست  از آن، افزود: مسائل حوزه کارگری در حوزه بنیادی 
نیازمند وضع قوانین و همچنین در  برخی موارد نیازمند 

داوری درست و مدیریت رفع مشکلات است.
صادقی، نقش تشکل های حوزه های کارگری وخانه های 
کارگری را به عنوان تشکلات صنفی در راستای حمایت های 
قانونی برای جامعه کارگری کارگران مهم برشمرد و خبر از 
به حداقل رساندن مشکلات متاثر از نا ترازی حامل انرژی 

های در واحد های صنعتی در استان داد.
استاندار زنجان، با اشاره به مصرف مجموع برق به میزان 
حدود ۷۰۰ مگاولت در استان، خاطرنشان کرد: بیش از یک 
هزار مگاولت انرژی در اسـتان تولید می شود که میزانی از 
این تولید برق استان وارد شبکه های برق سراسر کشور 

می شود.
صادقی، همچنین با تاکید بر توسعه استفاده از انرژی های 

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای زنجان نیز در این نشست، 
گفت: همزمان با دهه فجر دو طرح برق منطقه ای زنجان با 
اعتباری بالغ بر یک هزار و 55۰ میلیارد ریال افتتاح می شود.
پروانه برهانی افزود:طرح پست ۶3.۲۰کیلوولت دائم شهرک
صنعتی نوآوران وتوسعه دو بی خط ۶3 کیلوولت اختصاصی 

در پست فوق توزیع زنجانرود از جمله این پروژه هاست.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای زنجان به پیشرفت چشمگیر 
پروژه های حیاتی استان اشاره کرد و افزود: این پروژه ها نقش 
کلیدی در تقویت شبکه برق استان و تأمین انرژی پایدار 
برای مشترکین دارند. وی اضافه کرد: با توجه به افزایش 
تقاضای برق درفصل گرم سال،تسریع دراجرای این طرح ها 

از اولویت های اصلی شرکت است.
برهانی به مهم ترین طرح های در دست اجرای شرکت برق 
منطقه ای زنجان اشاره کرد و افزود: توسعه دو بی خط ۲3۰ 
کیلوولت در پست 4۰۰ کیلوولت نیروگاه سلطانیه از جمله 
آنهاست.به گفته مدیر عامل شرکت برق منطقه ای زنجان، این 
طرح با هدف بهبود پروفیل ولتاژ و افزایش ظرفیت شبکه 
در حال اجراست و پیشرفت فیزیکی 81 درصدی دارد. 
وی اظهارداشت:توسعه پست ۲3۰ کیلوولت نیروگاه آریان 

نوین، پنل های خورشیدی درحمایت از تامین برق صنایع 
و واحد های تولیدی استان، گفت: به زودی شاهد اقدمات 
سرمایه گذاری واحد های تولیدی در بخش های مختلف 

در استفاده از انرژی های پاک در استان خواهیم  بود.
استاندار زنجان، با بیان اهمیت نقش خانه کارگر در احصاء 
مشکلات جامعه کارگری با شاخص گستردگی و فراگیری 
در واحد های تولیدی، تاکیدکرد: خانه های کارگر بازوی 
توانمنددرحوزه های مختلف درراستای مساعدت مسئولان  

استان است.
این مقام مسئول، شاخص فراونی، شدت، حساسیت و 
اهمیت دراحصاء مشکلات حوزه کارگری را مهم بر شمرد 
و خاطر نشان شد: ارائه راهکار و پیشنهادات در حوزه حل 
مشکلات جامعه کارگری و کارفرمایی می تواند از طریق 

تشکل های کار گری راهگشا باشد.
استاندار زنجان، وجود تحریم ها را برای واحد های تولیدي 
مهم عنوان کرد و گفت: تشکیل اتاق فکر با پوشش 
شهرستانی در راستای حل مشکلات جامعه کارگری در 

استان ضروری است.
مقام عالی دولت در استان، همچنین با اشاره به ارزش بالای 
پسماندهای صنعت روی در زنجان، گفت: این پسماند ها 

می تواند سرمایه ای قابل توجه برای استان باشد.
استاندار زنجان، با بیان اینکه مسئولیت های اجتماعی در 
زنجان به درستی مدیریت نشده است، یاد آور شد: صاحبان 

صنایع آلاینده وظیفه و مسئولیت اجتماعی خطیری دارند.
به گفته صادقی مسئولین و متولیان این امور در زنجان در 
حال تدوین و اتخاذ تدابیر در پیرامون پذیرش مسئولیت 

اجتماعی هستند.
وی، با تاکید بر ارائه راهکارها و اتخاذ تدابیر ویژه خانه 
کارگر زنجان در این راستا، ابراز امیدواری کرد: با مشارکت 
و تعامل بیشتر تشکل ها و مسئولین می توان مشکلات 

جامعه کارگری استان را به حداقل رساند.
گفتنی است در حاشیه این دیدار صمیمی نمایندگان جامعه 
کارگری و اعضای هیات اجرایی خانه کارگـر حاضـر در 
این جلسه به ارائه مشکلات و دیدگاه های خود پرداخته و 
از اسـتاندار خواسـتند تا به حل مشکلات صـنفی آن ها 

کمک کند.

و احداث بخش ۶3 کیلوولت از دیگر طرح های شرکت 
بوده که با هدف تأمین برق بخش غربی استان و کاهش 
بار شبکه با 35 درصد پیشرفت فیزیکی در حال اجراست. 
برهانی  افزود:احداث خط ارتباطی۲3۰کیلوولت ارتباطی
به پست نیروگاه سلطانیه هم باهدف تعدیل بار ترانسفور

ماتورها و بهبود پروفیل ولتاژ با 3۷ درصد پیشرفت فیزیکی 
در حال انجام است.این مسوول ادامه داد:احداث خط 
چهار مداره ارتباطی ۶3 کیلوولت به پست نیروگاه آریان 
با هدف تقویت شبکه ۶3 کیلوولت غرب استان به 35 
درصد پیشرفت فیزیکی رسیده است.مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای زنجان با تأکید بر اهمیت تأمین به موقع منابع 
مالی برای اتمام این پروژه ها، اظهار داشت: با تخصیص 
اعتبارات لازم، تمامی این طرح ها قبل از اوج بار تابستان 
14۰4 به بهره برداری خواهد رسید که این امر نقش مهمی 
در پایداری شبکه برق استان و آمادگی برای گذر از تابستان 
خواهد داشت.وی خاطرنشان کرد:با بهره برداری از این 
طرح ها، استان زنجان گامی بزرگ در راستای تقویت 
زیرساخت های برق و تأمین پایدار انرژی برای مشترکین 

بر خواهد داشت.

دوست و همکار گرامی
 جناب آقای احمد حسنی

با کمال تاسف و تاثر درگذشت پدر گرامی تان را به 
شما و خانواده ی محترم حسنی تسلیت می گوییم. 
برای آن عزیز سفر کرده رحمت و مغفرت و  بـرای 
یکایک داغدیدگان صـبر  و    سلامتی آرزومندیم  

موج بیداری


